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ROZHOVOR 
Nová éra Živnobanky  
V předminulém vydání newsletteru Bankovnictví (20/2003) jsme 
přinesli zprávu o tom, že se do čela Živnobanky, jejíž majoritní 
podíl v minulém roce koupila italská společnost UniCredit, vrátil 
Jiří Kunert. Zajímalo nás, s jakým cílem přichází zpět do „své“ 
banky a jaká byla jeho téměř dvouletá zkušenost v čele slovenské 
UniBanky (dříve Poľnobanky). 

S jakým zadáním přicházíte do Živ-
nostenské banky? 

Po akvizici Živnostenské banky skupi-
nou UniCredit jsem byl pověřen, abych opět 
vedl Živnostenskou banku. Nejdůležitější je 
nastartovat obchodní aktivity a růst a dosáhnout 
určité výkonnosti, která by se měla 
odrážet v návratnosti kapitálu a 
v poměru mezi náklady a výnosy. Tomu 
samozřejmě musí předcházet některá 
systémová opatření, organizační změny, 
vývoj dalších produktů a obchodního 
modelu obsluhy klientů. 

Jakým způsobem hodláte 
těchto cílů dosáhnout? 

Vše je postavené na motivaci 
lidí, na změně přístupu a business mo-
delu. Nový majoritní akcionář nám 
bude poskytovat know-how a budeme 
s ním spolupracovat ve zdokonalení technolo-
gického vybavení. Samozřejmě rozšiříme distri-
buční kanály banky, nejen síť klasických pobo-
ček, ale i elektronické bankovnictví, a hodláme 
využívat některých dalších prodejních sítí. 

Co Vám dala Vaše téměř dvouletá 
slovenská zkušenost? Můžete nám říci, jaké 
zásadní rozdíly mezi naším a slovenským 
bankovním trhem vidíte? 

Neřekl bych, že mezi českým a sloven-
ským bankovním trhem existují nějaké zásadní 
rozdíly.  Prakticky jsou tyto trhy stejné, nabízejí 
stejné produkty,  mají nastavený stejný přístup k 
bankovnictví. I na Slovensku byly banky priva-
tizovány zahraničním kapitálem a konkurence 
je stejná. Některé produkty tam možná nejsou 
tak rozvinuty, například produkty treasury, ale 

to jsou záležitosti, jež vyžadují velkou likviditu. 
Na Slovensku jsem se musel věnovat 

něčemu jinému než předtím v Praze. 
S restrukturalizací Poľnobanky (nynější Uni-
Banky) jsem musel začít úplně od základu. Se 
svými kolegy jsem se podíval na špatné úvěry, 

na organizaci, na obchodní model, na 
produktové vybavení, na lidský potenci-
ál. Byla to aplikace modelu UniCredita, 
ale upraveného na místní podmínky. 
Jak byste s odstupem zhodnotil vývoj 

Živnobanky? 
Celkově bych banku hodnotil dobře. 

Živnobanka má jednu výhodu: jako 
jediná banka v České republice byla 
prodávána dvakrát. Dvakrát byla oceně-
na a dvakrát byla její cena velmi vyso-
ká. Můžeme teoreticky diskutovat o 
tom, jaká banka má jakou cenu, ale 

konkrétní vyjádření penězi je nejlepší.  
Myslím, že Živnobanka za poslední dva 

roky obstála v tom, že si udržela image a posta-
vení na trhu v situaci kdy, bohužel, její hlavní 
akcionář měl vážné problémy, To nebyla lehká 
úloha a myslím si, že z tohoto pohledu Živnos-
tenská banka obstála a může nastartovat novou 
éru. 

Jaké jsou Vaše pocity po návratu do 
„Vaší“ banky? 

Živnobanka se určitým způsobem změ-
nila a bude potřebovat změnu. Na druhé straně i 
já jsem se změnil a na řadu věcí se dnes dívám 
jinak než před dvěma lety. Doufám, že změny 
povedou ke zlepšení, že se Živnostenská banka 
bude drát dopředu.  

( R E D )  

Rakouská posila  
bankovní rady ECB   
Členka rady rakouské centrální banky Gertrude 
Tumpelová-Gugerellová získala místo v bankov-
ní radě Evropské centrální banky. Bankéřka je 
považována za expertku na východní Evropu. 
Tumpelová-Gugerellová byla jmenována na osm 
let. Vystřídá Sirkku Hämälainenovou z Finska, 
která ze šestičlenné rady odstoupí 31. května, a 
převezme po ní agendu mezibankovní platby a 
řízení rizika. Nyní pracuje jako viceguvernérka 
rakouské centrální banky.   
Padesátiletá Rakušanka zahájila politickou karié-
ru již v roce 1981 jako poradkyně ministra finan-
cí. Jako jediná viceguvernérka rakouské centrál-
ní banky dohlíží na rakouský finanční systém a 
je členkou dvou výborů ECB. Svou zemi ale 
zastupovala i na jednáních MMF.  

(Pokračování na stránce 2) 

LIDÉ 

Světoví finančníci přijedou opět do Prahy 
Setkání významných evropských bankéřů a ekonomů MasterCard 
Europe Forum bude letos hostit Praha. Hlavními tématy akce, které se 
od 19. do 20. června v Obecním domě zúčastní na tisíc delegátů, budou 
globální trendy, dopad ekonomické transformace na zákazníky a rozvoj 
strategických produktů. Součástí setkání budou i workshopy. Přednášku 
bude mít i nositel Nobelovy ceny za ekonomii Joseph Stiglitz či  odbor-

ník na politickou ekonomii Francis Fukuyama.  
„Jsme velmi rádi, že je to právě Česká republika, která bude - jako první země střední a východní 
Evropy - hostitelem  letošního fóra. Jde o potvrzení výjimečného postavení naší země v tomto regi-
onu. Praha se  tak počátkem léta stane  významným místem pro výměnu názorů a zkušeností mno-
ha obchodníků a finančníků z celé Evropy,“ uvedl Ján Čarný, ředitel společnosti MasterCard Euro-
pe pro Českou republiku a Slovensko. MasterCard. Forum se koná jednou za dva roky, v minulosti 
se uskutečnilo například v Mnichově, Cannes či Seville. 

 V sobotu dne 7. června 2003  
od 9 do 17 hodin 

budete mít unikátní možnost nahlédnout do 
pracovny guvernéra, do zasedací místnosti 

bankovní rady, prohlédnete si expozici 
v trezoru, klientskou halu, kongresový sál, 

zhlédnout výstavu „Zrození eura“  
a další zajímavosti, včetně řady filmových 

pořadů. 
 
 
 
 
 

Česká národní banka Vás srdečně zve  
u příležitosti 10.výročí svého vzniku na 

 
DEN  OTEVŘENÝCH  DVEŘÍ 

v budově v Praze 1, Na Příkopě 28. 

Těšíme se na Vaši návštěvu a věříme,  
že prohlídka veřejnosti běžně nepřístupné 

budovy centrální banky 
pro Vás bude příjemným zážitkem. 

 
Poslední vstup bude umožněn v 16 hodin.  
Bližší informace podá odbor komunikace 

ČNB na tel. čísle 224 413 585 nebo e-adrese 
info@cnb.cz . 

http://bankovnictvi.ihned.cz
mailto:info@cnb.cz
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K. Štěrbová ředitelkou 
obchodního úseku ČMPF  
Členkou představenstva a ředitel-
kou obchodního úseku Českomo-
ravského penzijního fondu se stává 
Kateřina Štěrbová. Zodpovídat 
bude mimo jiné za koordinaci 
obchodní strategie obou penzijních 
fondů, které působí v rámci skupi-
ny ČSOB. Do ní patří ČSOB Penzijní fond a 
ČMPF. Štěrbová, která svoje první profesionální 
zkušenosti získala v Patria Finance a v CS First 
Boston, dosud působila v ČSOB Asset Manage-
ment, kam přešla ze společnosti Boston Consul-
ting Group. Předtím pracovala v Londýně.  
„Chci se zaměřit především na spokojenost na-
šich klientů, protože věřím, že to je základní klíč 
k dalšímu zlepšování výsledků obou penzijních 
fondů,“  komentuje svá očekávání K. Štěrbová. 
ČMPF loni uzavřel 39.900 nových smluv a počet 
jeho účastníků vzrostl na 293 tisíc. Fond je podle 
počtu klientů v ČR na čtvrtém místě s podílem 
11,6 % na trhu.  
 
Nový ředitel  
risk managementu ING  

Novým ředitelem risk managemen-
tu ING ČR a SR byl jmenován 
Hans Broekhuisen. Na této pozici 
je zodpovědný mimo jiné za integ-
raci oddělení risk managementu v 
ČR a SR. Jeho přímým nadřízeným 
je předseda Výkonné rady ING pro 

ČR a SR Ron van Oijen.  
Hans Broekhuisen působí v oblasti bankovnictví 
od roku 1978. Už v roce 1980 nastoupil do před-
chůdce dnešní ING, nizozemské banky NMB. 
Zde pracoval na mnoha pozicích v managementu 
a risk managementu. V roce 1987 se stal členem 
mezinárodní divize ING a už v letech 1991-1992 
byl zodpovědný za vstup ING Bank do tehdejší-
ho Československa. Poté pracoval na několika 
manažerských pozicích v rámci ING po celém 
světě, například ve Vietnamu či v Německu. Před 
svým současným návratem do Prahy působil na 
pozici senior manažer pro korporátní finanční 
aktivity ve střední Evropě. Hans Broekhuisen 
vystudoval fakultu Nizozemského práva na Eras-
mově univerzitě v Rotterdamu. 
 
Novým členem burzovní 
komory Tomáš Zralý 
Novým členem burzovní komory, statutárního 
orgánu burzy, se stal Tomáš Zralý, člen předsta-
venstva Živnostenské banky. Nahradil Tomáše 
Ševčíka z HBS-poradenská, dříve Harvardská 
burzovní společnost, který nedávno rezignoval . 

( B A ,  P E ,  R E D ,  Č T K )   

(Pokračování ze stránky 1) 

KOMENTÁŘ 
Na německém Titaniku 
Zahraniční obchod: revidovaná  
minulost a zastřená budoucnost 

Letošní rok je pro statistiky zakletý. 
Podruhé v krátké době byl zjištěn závažný 
rozpor v datech o zahraničním obchodu. 
Vzhledem k tomu, že kromě dat z celní sta-
tistiky, máme jen nepřímé indikace vývoje v 
zahraničním obchodu, nezbývá nám nic 
jiného, než doufat, že do třetice se nic po-
dobného v nejbližší době konat nebude. 

 
Na úvod se ve zkratce podívejme na 

čerstvá data. Schodek zahraničního obchodu se v 
dubnu zvýšil na 8,8 mld. Kč. Dovoz se meziročně 
zvýšil o 11,7 %, zatímco vývoz pouze o 3,8 %. Za 
vysokým dubnovým schodkem stojí především 
dovoz letadel v hodnotě 3,4 mld. Kč a výrazné 
zvýšení dovozu silničních vozidel (2,2 mld. Kč).  

Nicméně i bez letadel by se dovoz mezi-
ročně zvýšil o více než 8 %. Částečně k tomu 
přispěly vyšší dovozní ceny nerostných paliv a 
zvýšené dovozy chemikálií. Bez dovozu letadel, 
automobilů a zvýšeného salda v obchodu s ropou, 
zemním plynem a chemikáliemi by byla obchodní 
bilance téměř vyrovnaná.  

 
Exportní statistiky 

Exportní statistiky podle očekávání nepři-
náší příliš příznivé informace. Vývoz do Němec-
ka, kam směřuje největší díl českého vývozu 
(36,4%), se meziročně zvýšil pouze o 2,0 %. Při 
recesi německé ekonomiky lepší výsledky očeká-
vat patrně nelze. Příznivější je informace o růstu 
vývozu do celé EU o 5,8 %.  

Blízká budoucnost má poněkud zastřené 
obrysy. Toužebně očekávané oživení německé 
ekonomiky stále zůstává mimo dohled. Naopak, 
diskuse o německé ekonomice se stočila k úvěro-
vé restrikci (credit crunch) a riziku deflace. Prud-
ké posílení eura tyto úvahy dále posílilo. Nad 
ekonomikou eurozóny se stahují další mračna. Co 
z toho plyne pro naší obchodní bilanci? Optimisté 
očekávají dvouciferný celoroční schodek (v mld. 
Kč), pesimisté trojciferný. 

 
Další revize a ČSÚ 

Nyní pár slov k revizím. ČSÚ již předem 
avizoval „větší než obvyklé“ změny v datech za 
první čtvrtletí. Svému slibu dostál: místo doposud 
uváděného salda 14,8 mld. Kč za leden až březen, 
ukazují revidované údaje pouze na 7,1 mld. Kč, 
což je o 2 mld. Kč méně než loni v prvním kvar-
tálu (z toho 1,5 mld. Kč připadá na vrub příznivé-
mu vývoji směnných relací).  

Oprava dat se 
týkala především 
vývozu. Na této stra-
ně zahraničního ob-
chodu přibylo 7,4 
mld. Kč. Dovoz byl 
naopak snížen o 0,3 
mld. Kč. Podle infor-
mací ČSÚ byla chyba 
v datech způsobena především „chybou programu 
zpracovatelské linky Generálního ředitelství cel“ 
a „chybou kontrolního programu GŘC“. Po led-
nové aféře přichází další revize, které představují 
nikoli pouze kvantitativní změny, ale kvalitativní 
posun pohledu ne vývoj české ekonomiky.  

Důvěra v českou statistiku zahraničního 
obchodu byla po lednové aféře otřesena a aktuální 
pochybení celníků jí rozhodně nepřidá. Patrně by 
stálo za úvahu celý systém statistiky v zahranič-
ním obchodu zkontrolovat a změnit tak, aby se po 
několika měsících opět neukázalo, že je vše zase 
jinak.  

 
Rychlost vs. přesnost 

Obvykle se uvádí, že statistika musí ba-
lancovat mezi rychlostí zveřejnění dat a přesností. 
V případě českého zahraničního obchodu by se 
zřejmě vyplatilo posunout termín zveřejňování 
dat a raději provést revize ještě před tím, než se 
data dostanou na veřejnost. Na základě statistic-
kých údajů o zahraničním obchodu se přeci jen 
utváří názory na stav a vývoj české ekonomiky na 
finančních trzích a v centrální bance. Například 
odhady růstu HDP v prvním  čtvrtletí budou mu-
set být po revizi výrazně změněny, stejně jako 
prognózy běžného účtu platební bilance. 

 
Německý Titanik 

Rozsáhlé revize statistických údajů jsou 
nepříjemné. Technické problémy či selhání komu-
nikace se ovšem dají překonat. Větší pozornost si 
zaslouží otazníky spojené s osudem našeho hlav-
ního obchodního partnera – Německa.  

Prezident německého ekonomického 
institutu DIW přirovnal situaci v Německu k tanci 
na Titaniku:  lidé na tom ještě nejsou tak špatně, 
aby pocítili neklid, ledovec se však blíží. Jedním 
z pasažérů na německém Titaniku je i česká eko-
nomika. 

D a v i d  M a r e k  

P a t r i a  

Chcete dostávat zdarma 
newsletter časopisu  

Bankovnictví?  
Přihlaste se na  
e-mailové adrese 

 

mailto:pdf.bankovnictvi@economia.cz 
!!!!!  
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Union banka v konkurzu 
Krajský soud v Ostravě poslal 29. května Union banku do konkurzu. Konkurzním správcem 

soud jmenoval Michaelu Huserovou. UB je podle rozhodnutí ostravského soudu od 19. května v likvida-
ci. UB má podle dostupných informací 19 mld. Kč závazků, přičemž hodnota majetku se odhaduje na 8 
až 11 mld. Kč. 

Plzeňská banka bez licence 
Česká národní banka 23. května odebrala bankovní licenci Plzeňské bance. Ta uzavřela své 

přepážky před dvěma a půl měsíci. Banka zkrachovala poté, co jí soud uložil zaplatit pohledávku 2,15 
mld. Kč. správci vytunelovaných CS fondů.  

Na anonymních knížkách v ČS zbývá 12 mld. Kč  
Vklady na anonymních vkladních knížkách u České spořitelny v polovině května dosahovaly 12 

mld. Kč. Od počátku roku tak klesly o 9 mld.Kč. Banka stále eviduje zhruba 3,8 milionu vkladních kní-
žek, což je asi o 300 tisíc méně než na začátku roku.  

Telefonní centrum KB: 10 450 000 hovorů 
Telefonní centrum Komerční banky v těchto dnech oslavilo páté výročí své existence. V součas-

né době má 347 000 klientů, což znamená ve srovnání s koncem roku 2001 nárůst o 77 % .  Zatímco v 
roce 2001 používal přímé bankovnictví každý desátý klient KB, dnes už je to každý třetí zákazník. Za 
uplynulých pět let  vyřídilo  TC KB  10 450 000 hovorů.V současné době provede kolem 10 000 operací  
denně (údaje k 26.5.2003). TC KB, které je umístěno v Liberci, zaměstnává 363 pracovníků. 

ČS zavádí desetiletou fixaci sazby  
Česká spořitelna snižuje od června úrokové sazby u hypotečních úvěrů až na hranici 3,7 % p.a. 

Sazba může být fixovaná buď na jeden rok nebo i na pět let. Pětiletá fixovaná úroková sazba u programu 
TOP Bydlení se snižuje ze 4,9 % na 4,6 %.  Tuto sazbu ČS garantuje všem zájemcům o hypotéku do 2,0 
mil. Kč na byt a do 3,0 mil. Kč na rodinný dům. Zároveň banka zavádí  novou - desetiletou fixaci sazeb 
s úrokovou sazbou již od 5,4 %. 

RBCZ zvýšila bilanční sumu o 16 % 
Ke konci roku 2002 dosáhla bilanční suma Raiffeisenbank (RBCZ) 57,52 mld. Kč (údaje podle 

CAS). To představuje zvýšení oproti roku 2001 zhruba  o 8 mld. Kč. Jedná se tak o nárůst o téměř 16 %. 
Zisk po zdanění dosáhl 98,47 mil. Kč, což představuje ve srovnání s předchozím rokem nárůst zhruba o 
250 % (více viz příloha). 

CAC Leasing - Memorandum of Understanding 
Zástupci Komerční banky a Bank Austria Creditanstalt Leasing GmbH, 100% dceřiné společ-

nosti Bank Austria Creditanstalt AG, podepsali 27. května 2003 Memorandum of Understanding, o 
úmyslu Komerční banky prodat, a o úmyslu Bank Austria Creditanstalt Leasing GmbH koupit, podíl v 
CAC Leasing a v CAC Leasing Slovakia. Současnými akcionáři CAC Leasing jsou Komerční banka (50 

(Pokračování na stránce 4) 

Inflace v zemích EMU  
Míra inflace v zemích Evropské hospodářské a 
měnové unie (EMU) se bude v příštím roce ještě 
snižovat, a to i za předpokladu, že bude na inten-
zitě nabírat tempo růstu HDP. Prohlásil to vice-
prezident Evropské centrální banky (ECB) Lucas 
Papademos. Do konce letošního roku by se roční 
míra inflace v eurozóně měla pohybovat kolem 
2%  hranice anebo mírně nad ní. V příštím roce 
se počítá s výraznějším poklesem. Růst HDP v 
zemích EMU bude letos velmi slabý. 
 

ECB ztíží padělání eur  
Jen půldruhého roku po zavedení eura ECB 
zkoumá, jak čelit důrazněji padělatelům a případ-
ně vydat i dokonaleji chráněné bankovky. Podle 
listu Handelsblatt jedná emisní ústav s japon-
ským elektronickým koncernem Hitachi o výrobě 
čipu, který by platidla více jistil proti padělání.  
Podle údajů ECB se v eurozóně stáhlo z oběhu 
jen v loni ve druhém pololetí 45 000 falešných 
bankovek. V prvním pololetí 2002 to bylo jen 22 
000 papírových platidel.  
 

Pojišťovna Prudential 
údajně falšovala údaje  
Americké regulační orgány NASD vyšetřují 
manažery, makléře a prodejce pojišťovny Pru-
dential Securities, divize životní pojišťovny 
Prudential Financial Inc. Jsou podezřelí, že falšo-
vali dokumenty, aby zvýšili prodeje, napsal The 
Wall Street Journal.  Vyšetřování předcházelo 
interní šetření v pojišťovně, které ukázalo, že 
někteří zaměstnanci zřejmě pozměňovali doku-
menty. Chtěli tak přimět klienty, aby přistoupili 
na vyšší platby pojistného.  
 

Rekordní rezervy ruské 
centrální banky  
Celkové zlaté a devizové rezervy ruské centrální 
banky vzrostly v týdnu do 23. května na 63,1 
mld. USD a dostaly se tak na nejvyšší úroveň od 
doby, co se tyto údaje v Rusku sledují. O týden 
dříve činily 59,9 mld. USD. 
 

Představitel SB v Iráku  
Světová banka (SB) pošle do Iráku svého před-
stavitele, který tam přicestuje příští týden společ-
ně se zástupci OSN. Banka chce zjistit, jaké má 
země požadavky na obnovu a rozvoj. Do Iráku se 
vypraví Nicholas Crafft, který dosud byl kontakt-
ní osobou Washingtonu na západním břehu a v 
pásmu Gazy. Crafft se připojí k Sergiovi Vieirovi 
de Mellovi, který je nově zvoleným zvláštním 
zástupcem OSN.  
 

Banka Mizuho s největší 
ztrátou z podniků  
Japonský finanční konglomerát Mizuho Finan-
cial Group měl v uplynulém finančním roce 
čistou ztrátu 2,38 bil. JPY. To je v přepočtu 20,4 
mld. USD a je to dosud největší ztráta, jakou kdy 
firma v Japonsku vykázala. Banka je podle výše 
aktiv největším finančním ústavem na světě..  
 

Sýrie udělila  
licence třem bankám  
Sýrie povolila třem soukromým bankám působit 
v zemi. Je to poprvé od zavedení socialistického  
řízení země v roce 1963. Každá ze tří licencova-

(Pokračování na stránce 4) 

BANKY 

Na stránkách měsíčníku Bankovnictví č. 6-7/2003,  
které vychází 19. června, najdete: 

 

BUDOVÁNÍ POBOČEK OPĚT ZAŽÍVÁ KONJUNKTURU 
 PRANÍ ŠPINAVÝCH PENĚZ A FINANCOVÁNÍ TERORISMU 

DOBRÁ IMAGE NENÍ LUXUS   
 

Časopis si můžete předplatit na tel.: 800 11 00 22,  
na adrese mailto:predplatne@economia.cz  
nebo http://www.economia.cz/info/ba/   

MMF snížil odhad růstu HDP ČR pod 2 %  
Mezinárodní měnový fond snížil prognózu letošního růstu hrubého domácího produktu České 

republiky pod 2 % z 3,2 % odhadovaných loni v září. Pro příští rok MMF předpokládá, že česká ekono-
mika zrychlí růst na tři procenta. Odhad letošního růstu ze strany MMF je v rámci škály prognóz domá-
cích a zahraničních institucí jedním z nejpesimističtějších. Například české ministerstvo financí odhadu-
je letošní růst domácí ekonomiky na 2,3 %, podle České národní banky si domácí ekonomika letos po-
lepší o 2,3 až 2,9 %. Odhady domácích ekonomů se pohybují v pásmu 2,1 až 2,5 %.  

ČNB s úrokovými sazbami nepohnula 
Bankovní rada České národní banky 29. května ponechala úrokové sazby beze změny. Úvěry tak 

zřejmě dále nezlevní. Centrální banka naposledy měnila sazby letos v lednu. Od té doby je repo sazba na 
2,5 %, což odpovídá sazbám v eurozóně.  

EKONOMIKA GLOSY 

http://bankovnictvi.ihned.cz
mailto:predplatne@economia.cz
http://www.economia.cz/info/ba/
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Pro ŠkoFIN skončilo čtvrtletí dobře  

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 
Pojišťovny vybraly ve čtvrtletí více  

Pojišťovny vybraly v prvním čtvrtletí 2003 od klientů na pojistném více peněz než ve stejném 
období loňského roku. Největší nárůst pojistného dosáhly zejména v pojištění průmyslu a v pojištění 
staveb a domácností, což je důsledek zdražení pojistek a vyššího zájmu klientů o pojištění po loňských 
povodních.  

U České pojišťovny dosáhlo nejlepších výsledků pojištění staveb a domácností občanů. Nejvý-
znamnější nárůst Allianz byl v pojištění průmyslu (36 %), majetkového pojištění privátních osob (28 %), 
u havarijního pojištění (20 %) a pojištění podnikatelů (16 %). V případě České podnikatelské pojišťovny 
vykázalo nejvyšší dynamiku pojištění průmyslu a podnikatelů a pojištění vozidel. V rámci neživotních 
pojištění nejrychleji rostla u pojišťovny Uniqa pojištění pro průmysl a podnikatele, pojištění vozidel a 
pojištění domácnosti. Z největších pojišťoven zvýšila Česká pojišťovna předpis pojistného o 2 %, Koo-
perativa o 14 %, Allianz o 8 % a Pojišťovna České spořitelny o 17 %.  

Nejvíce klientů získal ING PF  
Nejvíce účastníků penzijního připojištění získaly v prvním čtvrtletí roku ING penzijní fond (18 

000) a Penzijní fond České pojišťovny (11 000). Naopak 4000 klientů opustilo ČP penzijní fond, který 
dříve působil pod názvem Commercial Union PF. Vyplývá to z údajů Asociace penzijních fondů (APF).  

Nejvíce aktivních účastníků penzijního připojištění, a sice 608 000, měl na konci března PF 
Credit Suisse L&P. Za ním následovaly PF České spořitelny s 380 000 klienty a Penzijní fond České 
pojišťovny s 359 000 klienty. Na dalších pozicích se umístily Českomoravský PF s 292 000 účastníky, 
ING PF s 272 000, PF Komerční banky se 259 000, ABN Amro PF se 208 000, Allianz PF se 107 000 a 
ČP PF s 82 000 klienty. U žádného ze zbývajících čtyř fondů není připojištěno více než 23 000 osob.  

Počet účastníků penzijního připojištění dosáhl podle APF ČR za první kvartál 2,6 milionu, což 
koresponduje s počtem vykázaným na konci roku 2002.  Penzijním fondům stouply v prvním čtvrtletí 
zisky o 15 % na 567 mil. Kč. 

Společnost ŠkoFIN uzavřela obchody 
prvního čtvrtletí s pozitivním výsledkem i přesto, 
že celkově poklesl prodej vozů i leasingový trh 
osobních aut. Celkový objem obchodů dosáhl 

2,589 mld. Kč při 7458 uzavřených smlouvách. 
Objem obchodů ojetých vozů činil 256 mil. Kč, 
což činí meziroční 5% nárůst. Více než každý 
třetí nový vůz VW je financován přes ŠkoFIN. 

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 

WORKSHOP 

pořádá již 5. workshop manažerů, vedoucích 
a významných pracovníků bank, finančních 
institucí, ústředních orgánů a podnikatelské 

sféry, kteří zabezpečují rozvoj lidských zdrojů 
a vzdělávání pro pracovníky daných společ-

ností. Téma workshopu: 
 

„VZDĚLÁVÁNÍ, JEHO SOUČASNOST  
A BUDOUCNOST V BANKOVNÍCH, 

FINANČNÍCH A OBCHODNÍCH  
SLUŽBÁCH“ 

 

Workshop se koná pod záštitou strategického 
partnera BIVŠ, společnosti COGNOS AG 

Hamburk. Jednání se uskuteční 5. a 6. června 
2003, zahájení je ve 13.00 hodin 

v konferenčním prostorách hotelu „U VĚŽE“ 
v obci Nupaky – okres Praha východ.  

ných bank - Syria and Overseas Bank, BEMO 
Bank a International Bank for Trade and Finance 
- má kapitál 30 mil. USD. To je minimální hrani-
ce pro působení v Sýrii. Nové banky budou slou-
žit pro získání domácích i zahraničních finanč-
ních zdrojů na investiční a rozvojové projekty. 
Banky by měly začít působit koncem roku.  
 

Resona bude propouštět  
Resona Holdings, pátá největší japonská banka, 
sníží během dvou let počet zaměstnanců o 20 % 
z nynějších 20 000 osob. Učiní tak v rámci re-
strukturalizačního programu, který musí zavést, 
aby získala pomoc od státu. Banka již počátkem 
měsíce oznámila, že požádá regulační instituce o 
peníze, aby doplnila svůj ubývající kapitál. Sou-
částí restrukturalizace bude také uzavření 20 % 
poboček do března 2006 a 50% snížení počtu 
filiálek v příbuzných odvětvích jako leasing nebo 
úvěrové karty.  
 

Citibank vrátila zpět 
do Bahrajnu svá aktiva   
Americká finanční společnost Citibank vrátila do 
Bahrajnu aktiva za zhruba 30 mld. USD. Banka 
je ze země stáhla na konci loňského roku, když 
se začala v této části světa zhoršovat politická 
situace, informoval měnový úřad Bahrajnu, který 
plní úlohu centrální banky. Zahraniční odnože 
velkých bank měly na konci roku v Bahrajnu 
aktiva za 58,8 mld. USD. To bylo o 33,4 % méně 
než na konci předchozího roku. 
 

Polsko snižuje sazby 
Výbor pro měnovou politiku centrální banky 
snížil úrokové sazby  o 25 bps. Intervenční sazba 
je nyní nastavena na 5,50 %. Výbor od snížení 
sazeb neodradil ani vysoký růst průmyslové 
výroby a maloobchodních tržeb z minulého mě-
síce. Pro snížení naopak hovořil dubnový pokles 
inflace na 0,3 % i pokles jádrové inflace, nízká 
inflační očekávání a nízké tempo růstu mezd. 
Výbor tak zřejmě předpokládá utlumený růst cen. 
Analytici  čekají, že snižování sazeb bude pokra-
čovat i na dalším zasedání. Na konci roku očeká-
vají intervenční sazbu na úrovni 4,50-4,75 %.  

( B A ,  M S ,  P E ,  R E D ,  Č T K )   

(Pokračování ze stránky 3) 

GECM financoval nejvíc nákupů na splátky 
Společnost GE Capital Multiservis po-

skytla zákazníkům za první tři měsíce roku 2003 
nejvíce finančních prostředků ze všech splátko-
vých společností. Její meziroční růst v této oblasti 
činil 16 %, vyplývá ze statistik Asociace leasingo-
vých společností. Objem peněz, které Multiservis 
klientům v prvním čtvrtletí půjčil, dosáhl výše 
1,13 mld. Kč. To je o 225 mil. Kč více, než půjči-
la společnost Cetelem (905 mil. Kč) a o 466 mil. 
Kč více než firma Home Credit (664 mil. Kč).  

Společnost v GE Capital Multiservis 
uzavřela v prvním čtvrtletí v ČR a na SR přes 106 

tisíc nových smluv, vydala necelých 55 tisíc O.K. 
karet a poskytla 51 tisíc Multiservis úvěrů. Objem 
zboží financovaného firmou GE Capital Multiser-
vis dosáhl v ČR hodnoty 1,13 mld. Kč, na Slo-
vensku přes 166 mil. Sk.  

"Domnívám se, že nás zákazníci preferují 
především proto, že vnímají naše produkty jako 
cenově nejpřijatelnější a zároveň nejdostupnější. 
Dalším rozhodujícím faktorem pro výběr našich 
produktů je i to, že zákazníci mají v naše služby 
největší důvěru," uvedl generální ředitel a předse-
da představenstva GECM Jiří Pathy.  

KAPITÁLOVÝ TRH 
Akcionáři burzy schválili snížení kapitálu  

Akcionáři pražské burzy schválili loňskou ztrátu 124 mil. Kč po zdanění, do které burza spadla 
kvůli přecenění sídla na tržní cenu. Z provozní činnosti měla burza rekordní zisk 63 mil. Kč. Základní 
kapitál burzy se sníží podle burzovního zákona o 17,3 mil. Kč.  

Burza musí stáhnout z oběhu vlastní akcie a snížit kapitál tehdy, pokud se jí je během tří let po 
nabytí od minulých akcionářů nepodaří prodat jiným zájemcům. Základní kapitál burzy klesl na 367,6 
mil. Kč. Největším akcionářem burzy je Patria Finance s podílem 17,1 %. Česká spořitelna drží 8,9 % 
akcií, Komerční banka 7,9 % a prvním nebankovní firma Body International Brokers 7,4 %. 

( Č T K ,  B A ,  P E ,  R E D )   

%) a Bank Austria Creditanstalt Leasing GmbH (50 %) a současnými akcionáři CAC Leasing Slovakia 
jsou Komerční banka (10 %), Komerční banka Bratislava (20 %), CAC Leasing (40 %), Bank Austria 
Creditanstalt Leasing GmbH (21 %) a HVB Bank Slovakia (9 %).  

Memorandum of Understanding stanovuje, že Komerční banka v rámci této transakce prodá 
společnosti Bank Austria Creditanstalt Leasing GmbH celý svůj podíl v CAC Leasing a v CAC Leasing 
Slovakia. Vypořádání této transakce je závislé na úspěšném dokončení smluvní dokumentace a na schvá-
lení Úřadem pro ochranu hospodářské soutěže. 

(Pokračování ze stránky 3) 
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ZE ZAHRANIČNÍHO TISKU 
Argentinská ekonomika 
se rozjíždí 

 
Procházka nočním Buenos Aires 

stačí, aby si člověk, daleko od všech čísel a 
statistik, udělal obrázek o stavu argentinské 
ekonomiky.  

 
Stále ještě večer co večer davy chudiny 

táhnou ulicemi města, prohledávají odpadkové 
koše a hledají něco zpeněžitelného nebo zbytky 
jídla. Více než 50 % Argentinců žije po prud-
kém hospodářském propadu v loňském roce 
pod hranicí chudoby. 

Pohled do statistických dat je ale jiný. 
Zatímco loni HDP dramaticky poklesl o 11 %, 
Mezinárodní měnový fond předpovídá zemi pro 
letošek opět hospodářský růst ve výši 3 %. Díky 
ukončení více než desetiletého navázání pesa na 
dolar v poměru 1:1 zhruba před rokem  a deval-
vaci domácí měny přibližně o 60 % vzkvétá 
export. Přebytek obchodní bilance v lednu činil 
1,33 mld. USD a tento trend pokračuje. Tahou-
nem je vývoz agrárních produktů. V důsledku 
zdražení dovozů se také poprvé po letech silně 
nadechla domácí výroba. Cokoliv se doma 
nechá vyrobit, ocitne se na regálech obchodů a 
vytlačuje z nich levné zboží „Made in China“, 
nebo kvalitní, ale cenově téměř nedostupné 
výrobky „Made in Germany“. V lednu a únoru 
činil nárůst výroby v porovnání se stejným 
obdobím před rokem 4,1 % (sezonně očištěno). 

Překonání nejtěžší hospodářské krize 
v historii země pomocí exportu a substituce 
importu má úspěch, tvrdí odborníci. Nyní je 
nejdůležitější udržet co možná stabilní kurz 
pesa k dolaru. Od počátku roku klesl kurz z asi 
3,50 pesos na asi 2,80 pesos. Inflace by do 
konce roku neměla překročit 22 %.  

Zcela neočekávaně panuje klid i na jiné 
frontě. Uvolnění kont, částečně zmraze-
ných koncem roku 2001, nevedlo k obávanému 
masivnímu odlivu kapitálu z bank. Nad tím 
vším ale visí Damoklův meč v podobě ohromné 
dluhové zátěže ve výši kolem 154 mld. USD. 
Tuto sumu, která koncem loňského roku odpo-
vídala 123 % HDP, dluží země privátním věřite-
lů a veřejným institucím. Argentinu tedy ještě 
čekají obtížná jednání o restrukturalizaci dluhu. 

Ostrý výpad  
proti ruským bankám 

 
Šéf ruské centrální banky Sergej 

Ignaťjev veřejně obvinil peněžní ústavy své 
země z praní špinavých peněz. Podle něj bylo 
bankami loni převedeno do zahraničí, údajně 
pro účely marketingu, až 5 mld. USD.  

 
To je absurdní číslo, uvedl Ignaťjev na 

zasedání Ruského bankovního svazu (ARB) 
v Moskvě. Může to prý znamenat jen jedno, a 
sice že manažeři bank chtěli legalizovat peníze 
z kriminální činnosti, dostat peníze mimo Rus-
ko nebo podvést daňové úřady. Ignaťjevova 
kritika potvrzuje zničující vysvědčení, které 
ruskému bankovnictví vystavili západní experti: 
ratingová agentura Standard&Poor’s například 
varuje před tím, že kvalita úvěrů ruských bank 
je dnes tak špatná, jako byla před zhroucením 
ruského finančního trhu na podzim roku 1998. 
Časopis Euroweek dokonce považuje ruské 
banky za „frontové organizace ruských a mezi-
národních mafiánských syndikátů“. 

Výroky šéfa ruské centrální banky tyto 
obavy potvrzují. Dvacet ze  sta největších rus-
kých bank, prověřovaných centrální bankou 
z hlediska jejich rendity, byly nápadné použí-
vám metod kritizovaných Ignaťjevem. Problém 
způsobuje to, že ruské banky mohou své výdaje 
na marketing odečíst od 24% daně ze zisku. 
Tomu podle expertů odpovídá i lákavost využití 
této metody. Centrální banka tomu chce nyní 
spolu s ministerstvem financí zamezit a inkrimi-
nované banky nevpustit do plánovaného fondu 
pojištění vkladů, oznámila ARB. 

Rusko bylo teprve v loňském roce 
vyškrtnuto ze seznamů zemí podezřelých 
z praní špinavých peněz. Předtím byla 
z dubiózního úniku kapitálu a zatajování rus-
kých státních peněz pomocí sporných kont 
v daňových rájích napadána i sama centrální 
banka. Ta má ale vinu na katastrofálním stavu 
bankovního systému i z jiných důvodů: podle 
expertů je absurdní, že je stále ještě vlastníkem 
největší ruské komerční banky - Sberbank. 
Dohled nad Sberbank je potom prakticky ne-
možný. 

( M S )  

Nejžádanější  
zaměstnavatelé 2003 
 

Nejžádanějším zaměstnavatelem 
mezi studenty vysokých škol se 
stala Komerční banka.  
 

Komerční banka, ČSOB, PricewaterhouseCoo-
pers, KPMG a Nestlé jsou společnosti, ve kte-
rých by chtěli čeští studenti nejčastěji pracovat. 
Ukázal to letošní ročník ankety The Most Desi-
red Company, kterou pořádá  mezinárodní 
studentská organizace AIESEC každoročně již 
od roku 1994. Tento rok byla organizována také 
ve spolupráci s agenturou Tambor a projektem 
Zaměstnavatel roku 2003. Průzkumu se letos 
zúčastnilo 1339 studentů ze 44 českých VŠ, kteří 
odpovídali na tři základní otázky a volili odvětví, 
ve kterém by chtěli pracovat; činnost ve firmě, 
kterou by se chtěli zabývat a také tři konkrétní 
společnosti, u nichž by chtěli pracovat. 
Celkem 167 firem se objevilo v preferencích 
dotazovaných studentů více než jednou. Rozho-
dující pro celkové umístění nebyl pouze počet 
respondentů, kteří společnost uvedli, ale také 
v jakém pořadí byly uvedeny. Student byl požá-
dán, aby seřadil společnosti podle svých prefe-
rencí – společnost na prvním místě byla obodo-
vána třemi body, na druhém dvěma a na třetím 
jedním bodem. Nejúspěšnější byly Komerční 
banka (215 respondentů, 466 bodů), ČSOB (168 
respondentů, 332 bodů), PwC (154 respondentů, 
329 bodů), KPMG (147 respondentů, 315 bodů) 
a Nestlé (133 respondentů, 280 bodů). 
Tradičně nejpopulárnějším odvětvím je  finanč-
nictví (41 % respondentů), velkoobchod, malo-
obchod a zprostředkování obchodu (11,1 %), 
veřejné, sociální a osobní služby (8,3 %), infor-
mační technologie a systémy (7,4 %) a potravi-
nářský a tabákový průmysl (6,8 %). Naopak 
nejméně populární jsou hutnictví (0,1 %) a zpra-
covatelský průmysl (0,1 %).  
Nejvyšší preference, co se týká činnosti ve fir-
mě, má finanční management (18,2 %), marke-
ting a reklama (12,9 %), zahraniční obchod (11,9 
%), personální management (10,2 %) a účetnic-
tví (7,0 %). Nejnižší preference zaznamenaly 
výzkum a vývoj (2,8 %), správní řízení – office 
management (2,2 %) marketingový výzkum (2,1 
%) a management výroby (1,7 %). 
Průzkum vyjadřuje preference 1339 studentů 
posledních ročníků 44 VŠ. Důvody se výzkum 
nezabývá, mohou být tedy ovlivněny nejen půso-
bením jednotlivých firem na půdě VŠ, ale také 
reklamou a dalšími možnými faktory.  
AIESEC je největší studentská organizace na 
světě, sdružující studenty VŠ a univerzit se zá-
jmem o ekonomii a obchod. V ČR působí AIE-
SEC od roku 1966. V současné době působí v 
ČR prostřednictvím sedmi lokálních center při 
univerzitách v Praze, Brně, Ostravě, Pardubi-
cích, Karviné, Zlíně a sdružuje asi 150 studentů.  

( P E )  

Chcete dostávat zdarma newsletter časopisu  
Bankovnictví?  

Přihlaste se na e-mailové adrese 
mailto:pdf.bankovnictvi@economia.cz !  

 

Časopis Bankovnictví si můžete předplatit na  
tel.: 800 11 00 22, na e-mailové adrese 

mailto:predplatne@economia.cz  
nebo na www.economia.cz/info/ba . 
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